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1 Kaitseministeerium 

1. Lühitutvustus. Praegu on kasutuses ca 7 600 m2 ja seal paikneb 8 hoonet. Jätkub 

Riigikaitse kõrgkooli arendamine samal objektil. 

2. 1-3 aasta jooksul. Lahingukooli kolimine Võrust Tartusse. Rakendusuuringute 

osakond kolib samuti samale objektile. Projekteerimine on plaanis perioodil 2019-

2021 ning ehitamine 2021-2023. Planeeritud eelarve on 17,5 mln eurot.Teise 

jalaväebrigaadi staap kolib pikemas perspektiivis samuti Raadi linnakusse.  

 

3. 5-10 aasta pärast. Linnale avatud hooned on eksponeeritud Kaitseväe Akadeemia 

linnaku äärealadele, koos parklate, parkide ja muude võimalustega. Sisealadel on 

paigutatud hooned, mis on seotud konkreetselt Kaitselinnaku sisemiste tegevustega 

ja see ala on suletud. Ehitamine toimub 2021-2023. Tulevikus on territooriumil 9 

hoonestusala, korruselisusega 2-7, 48 objekti ja kasutuses olev maa-ala ca 75 000 

m2. Tulevikus asub Kaitselinnakus sõja- ja katastroofi meditsiini keskus, koos 

väljaarendatud infrastruktuuri ja teedevõrguga. 

4. Raadi tulevik. –  

5. Muud märkused ja ettepanekud. Kaitseministeerium ei soovi asukohta Raadil mingil 

juhul vahetada. Kaitseministeeriumi maa-ala ümber on 300 m laiune piiranguvöönd. 

Ei planeerita täiendavaid piiranguid, mis on üldplaneeringus kajastatud. 
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2 Tartu Ratsakool 

1. Lühitutvustus. Tartu Ratsakool on antud objektil, Jänese 23 tegutsenud juba 15 

aastat. Tsaariaegne tallihoone valmis aastal 1913. Mittetulundusühing on objektile 

investeeritud enam kui 300 000 eurot. 10% Eesti ratsaspordi harrastajatest on Tartu 

Ratsakooli õpilased ehk 262 õpilast. 8 aastaga on tiitlivõistlustel võidetud 28 

medalit. Lisaks ratsaspordile korraldatakse ka laagreid, sünnipäevi, jõulupidusid, 

lasteaia külastusi, hobuteraapiat ja muid üritusi. Täna kasutatakse ca 2,7 ha suurust 

maa-ala. 

2. 1-3 aasta jooksul. - 

3. 5-10 aasta pärast. Tegevuste laiendamiseks vajab Ratsakool lisamaad ligikaudu 

samapalju, kui neil on täna kasutada. Soov on saada juurde maad Tartu Ratsakooli 

tegevuste laiendamiseks tänasest krundist ida ja lääne pool. Arenguplaanid on 

püstitatud aastaks 2044. Kavas on uuema ja suurema maneeži püstitamine, õppe- 

ja klassiruumid, tallide laiendus, koos talli tegevusteks vajalike ruumidega, 

hobusekoplid, autoparkla, teraapiakeskus. All joonisel on toodud skemaatiline 

joonis laiendusplaanide kohta. 
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4. Raadi tulevik. Angaaridesse võiksid jääda jalgpalli harrastajad või siis kasutada 

angaare uue ARENA ehitamise juures. Skemaatiliselt on kujundatud ratsakooli 

ümbrust järgmiselt. 

 

5. Muud märkused ja ettepanekud. – 

 

3 Tartu Herbert Masingu kool 

1. Lühitutvustus. Masingu kool asub hetkel Vanemuise tn 33, vana kutsekooli 

ühiselamus. Koolis on klassid autismispektri häiretega õpilastele, tundeelu- ja 

käitumishäiretega õpilastele ning raskete somaatiliste puuetega õpilastele. Koolis 

on väikesed klassikoosseisud, mis võimaldavad luua turvalise ja sõbraliku 

õpikeskkonna. Kool oli algselt mõeldud 150 lapse õpetamiseks, hetkel õpib koolis 

300 õpilast ja tuleviku vajadus liit- ja raske liikumispuudega laste õpetamise osas on 

kasvav ca kuni 450 õpilaseni. Antud arhitektuurse lahenduse osas ei sobi 

kohandatud ruumid ratastooliga liikumiseks. 

2. 1-3 aasta jooksul. 2019. a sügisest lisandub 150 õpilast - liit- ja raske 

liikumispuudega laste arvu tõus. 

3. 5-10 aasta pärast. Kooli huvi oleks kolida Raadi linnakusse, kui nad saavad head 

võimalused nii sise- kui välistingimuste osas. Saavutada piisav rahaline toetus ja 

täita kõik eelpool mainitud eesmärgid, kui mitte iseseisvalt, siis kasvõi objektide 

kasutamise jagamise teel. 

4. Raadi tulevik. Raadile sobiks hariduse ja kultuuri valdkondade piirkond koos 

konverentsi infrastruktuuriga. 

5. Muud märkused ja ettepanekud. – 
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4 Eesti Rahva Muuseum 

1. Lühitutvustus. Eelmisel aastal (2018) külastas ERM-i 195 000 inimest. Korraldati üle 

600 üritusi. See näitab, et ligipääsetavus ei ole probleem selles piirkonnas. ERM-i 

välialade arendamine on ooteseisundis rahaliste vahendite puudumise tõttu.  

2. 1-3 aasta jooksul. Plaanitakse tegevused seoses Raadi järvega ja selle 

arendusega. 

3. 5-10 aasta pärast. ERM-i väliala väljaarendamine. Skulptuuride pargi rajamine. 

Tartu Kunstimuuseumi uus võimalik asukoht võiks olla Raadi mõis.  

4. Raadi tulevik. Raadi lennuvälja ja ERM-i hoone muinsuskaitselise staatuse 

selgumine. 

5. Muud märkused ja ettepanekud. ERM-i hoonet ei leita sageli. Linna sõlmpunktidest 

oleks vaja korraldada paremat suunamist Raadi piirkonda ja ERM-i juurde. 

 

5 Tartu vald 

1. Lühitutvustus. Tartu vallal on palju maad, millele otsitakse uut funktsiooni ja 

mõistlikku kasutust. Tartu vallal on antud piirkonnas 2 suurt arendust vajavat parki 

Majoraani park ja Vahi park. Raadi-Vahi-Tila piirkonda tekib rekreatiivse 

suunitlusega roheala. Praegu on piirkonnas rohkem elamufunktsiooniga 

maaüksused. 

2. 1-3 aasta jooksul. Lähitulevikus on soov saada käima elamuarendus, et piirkonda 

tuleksid elama inimesed. Planeeringus on rajada piirkonda põhikool, lasteaed (120 

kohta) ja hoolekandeasutus. 

3. 5-10 aasta pärast. Leida Raadil koht ministeeriumide abil kohta otsivad 

muuseumide ühendustele, kes soovivad rajada museaalidele ühishoidla. Leida hoki 

ja jalgpalli treeningute huvilistele vajalikud alad. 

4. Raadi tulevik. Koostöös Tartu linnaga on võimalik piirkond terviklikult välja 

arendada. Eriti on oluline planeerida teedevõrk koos. 

5. Muud märkused ja ettepanekud. – 

 

6 Tartu koduta loomade varjupaik 

1. Lühitutvustus. Maa-ala 2 ha. Teeninduspiirkond on 13 naabervalda kuni Peipsi 

järveni, ca 200 000 elanikuga ala kokku. Ehituse ja igapäeva tegevusega saadakse 

enam-vähem hakkama. Teenindatakse 1 500 looma aastas. Aastas käib 

varjupaigas 5 000 külastajat - põhiliselt lapsed. Aastaid on lahtine ka varjupaiga 

asukoht. Talvel ei ole kohta, kus võtta vastu külalisi soojas ruumis. 
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2. 1-3 aasta jooksul. Saada selgus majja oma saatuse osas. Kuna müra suhtes on 

olnud ümbruskonna elanikel kaebusi, siis oodatakse pigem otsust ümberasumise 

osas. 

3. 5-10 aasta pärast. Saada endale uus ja kaasaegne teeninduskompleks. Võib-olla 

Ravila tn piirkonnas, ca 2,4 ha. 

4. Raadi tulevik. – 

5. Muud märkused ja ettepanekud. – 

 

7 Maastikuarhitekt Karin Bachmann 

1. Lühitutvustus. - 

2. 1-3 aasta jooksul. Raadi võiks olla ala, kus nõutakse erilahendusi.  

3. 5-10 aasta pärast. Üld- ja detailplaneeringusse teistmoodi suhtumine. Nõutakse 

erilahendusi planeeringutes. Keskendumine rohkem keskkonnale. Elurikkuse 

soodustamine bioloogilise koosluse mitmekesisuse kaudu, ka inimliikide 

mitmekesisuse kaudu. Sotsiaalse ruumi tekkimine ehk kogukonna majad. Inimesed 

kolivad kokku ühte majja, olles eelnevalt juba omavahel tuttavad ja sobivad 

teineteisega. On täitsa sobilik, kui hobused Raadi haljasalal söövad rohtu. Oluline 

on mõelda, millist sotsiaalset keskkonda me sinna soovime. 

4. Raadi tulevik. Raadil tuleks saada lahti odava ehitamise mentaliteedist ja odavast 

arhitektuurist, mis tulevad tähtarhitektuuri naabrusesse (näiteks Tagurpidi maja). 

Selleks, et elu jõuaks Raadile, tuleks võtta aluseks või keskmeks inimene ja eriti 

lapsed. 

5. Muud märkused ja ettepanekud. – 

 

8 Rahandusministeerium 

1. Lühitutvustus. –  

2. 1-3 aasta jooksul. Esteetika linnaarhitektuuris. Lisaks elamisfunktsioonile peaks 

piirkonda sisse tooma ka teenindusfunktsiooni. 

3. 5-10 aasta pärast. Võiks olla ilus elu- ja teeninduskeskkond. Raadi on 

maakonnaplaneeringus tiheasumi ala. Tartu linn ja vald peaksid koos läbi 

planeerima tiheasumi laienemisala (alltoodud fotol kollane ala) Peame mõtlema 

parkimisvõimalustele. 

4. Raadi tulevik. Unistada tasub ikka suurelt. All väljavõte maakonnaplaneeringust. 

Raadil võiks olla vähem sillutatud lagealasid (parklaid). 
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5. Muud märkused ja ettepanekud. – 

 

9 ARENA huvigrupp 

1. Lühitutvustus. - 

2. 1-3 aasta jooksul. ARENA ei soovi konkureerida erhitektuuriliselt ERM-iga. See 

tekiks tänase planeeringu järgi, kui uus multihall ehitataks ERM-i naabrusesse. 

ARENA-le tuleb uus asukoht planeerida. Soovime jääda maa-alale Puiestee tn ja 

Muuseumi tee piirkonnas. ARENA asukoht ideaalis oleks Raatuse tn pikenduse 

osa, kus oleks vaade Tartu linnale ja linnalt ARENA hallile. Raadi linnaosa 

arengukava peaks valmis saama selle aasta jooksul. 

3. 5-10 aasta pärast. Kuidas arendada Raadi piirkonda, et selleks suureneks linnale 

maksutulu? ARENA ümber tekiks uus linnaosa, koos sinna loodavate töö- ja 

elukohtadega. ARENA oleks mootor Raadi linnaosa käivitamisel ja väärindamisel. 

ARENA halli valmimine oleks innovatiivse linnaruumi käivitaja. Arena katuselt ja 

kõrgematelt korrustel avaneksid atraktiivsed vaated Tartu panoraamile. Vaata 

näitlikustatud fotot järgmisel leheküljel. Küsida katuseraha Riigikogult Tartu Arena 

arendamiseks. ARENA peaks olema jalgsi ja rattasõidu kaugusel kesklinnast. 
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4.  Raadi tulevik.  

 Raadi piirkond on linnale 50 ha suurune kullaauk 1-2 km kaugusel 

kesklinnast. 

 Peame keskenduma sellele, et suurendada maksutulu. 

o Lisaks ERM-ile oleks piirkonna ankur multihall Tartu ARENA. 

o Piirkond peab olema atrattiivne uutele elanikele ja võimaldama elamist 

võimalikult paljudele maksumaksjatele. 

 Raadi planeeringu tarvis peaks koos käima regulaarselt töötav töögrupp. 

 Enne kui pole Raadi kohta terviklikku plaani, siis linn ei peaks selles 

piirkonnas maad müüma. 

 Kaitseministeerium võiks Raadi piirkonnast ära kolida suuremale 

territooriumile. 

 Raadi linnaosa arengukava planeerimist võiks alustada uuesti nullist.  

 Raadil peaks olema elukeskkond, kus on hea elada ja tegutseda. 

 Planeerida Raadile innovatiivne linnaruum ja selle väärindamist ja 

finantseerimst rahastataks maade müügist, mis saadakse kortermajade 

ehituseks planeeritud kruntide müügist. Võimalikult palju tuleb leida maad 

äripindadele ja korermajade tarvis, et linn teeniks tulu. 

 Hooned tuleks planeerida selliselt, et ERM-i juures on madalamad hooned, 

kuid alla mäge liikudes kesklinna poole hoonete kõrgused kasvavad. 

Puiestee tänava ääras oleksid kõige kõrgemad hooned.  

 Korraldada Raadi piirkonna planeeringu koostamiseks rahvusvaheline 

konkurss, kus kasutataks foto- ja videolahendusi piirkonna kirjeldamiseks. 

 Raadi arengukava tuleb koostada käesoleva aasta lõpuks. 

5. Muud märkused ja ettepanekud. – 
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10 Jalgpalliklubi WELKO 

1. Lühitutvustus. Asutati aastal 2008. Klubi esindusvõistkond on Tartus tugevuselt 

teine võistkond. 2% Tartu linna inimestest on jalgpalli harrastajad. 2016. a sai 

jalgpalliklubi Tartu linnalt krundi oma staadioni rajamiseks 11 000 m2 ja parkla 

rajamiseks 5 000 m2, aadressiga Narva mnt 171, 7 200 m2 on veel võimalik lisaks 

taotleda. Täpselt ERM-i hoone vastas. Projekteerimisel oli tingimuseks, et hoone 

sobiks Raadi piirkonna pilti. Projekt jälgib kolme olulist printsiipi - ta on 

keskkonnasäästlik, jälgib ringmajanduse printsiipi ning staadion on CO2 neutraalne 

objekt. Ehitise katusele tulevad päikesepaneelid, millega valgustatakse õhtuseid 

treeninguid staadionil.  

2. 1-3 aasta jooksul – Projektid on valmis nii staadioni kui tribüünide osas, olemas on 

eelarveline pool ja käesoleva aasta teises pooles algab ehitus. Staadion tuleb 

kunstmuru kattega, seega saab staadion olema pidevas kasutuses hommikust 

õhtuni. Kunstmuru tarnija on 2017. a keskkonnasäästlik ettevõte. All fotol on 

ehitatav tribüün. 

 

3. 5-10 aasta pärast. Staadioni lähedusse tuleb ühistranspordi elektribusside 

laadimispunkt. Seega saab linnaliini buss ennast peatuses laadida. Lisaks 

kunstmuru väljakule on naabrusesse plaanis rajada ka muruväljak. Tulevikuplaaniks 

on Raadi tervisespordikeskuse rajamine, kuhu on võimalik parkida auto ja minna 

erinevaid spordialasid harrastama välitingimustes Raadi ja linnalähedases 

piirkonnas. Plaanis on rajade veel korvpalli ja tennise jm väljakud. Jalgpalliklubi 

loodab tulevikus pikendada rendilepingut Tartu linnaga maa kasutuse osas. 

4. Raadi tulevik. -  

5. Muud märkused ja ettepanekud. – 
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11 Peamised järeldused ja ettepanekud 

1. Ratsakool soovib oluliselt laieneda maa-alale, kus tänase üldplaneeringu järgi on 

planeeritud kortermajad. See küsimus vajab planeeringu protsessi käigus 

lahendust. 

2. Loomade varjupaik vajab tulevase asukoha osas selgust. Tasub kaaluda 

üleminekut Tiksoja piirkonda. 

3. Tarvis on määratleda Kaitseväe nõuded 300 meetri kaugusel Kaitseväe krundi 

piirist. 

4. Töötada läbi Tartu Arena asukoha muutus. Viia muutused üldplaneeringusse. 

5. Kaaluda Kaitseväe maa asukoha muutmist Raadi linnaosa sees. Võimalus viia 

planeeritavad laohooned Raadilt mujale. 

6. Kaaluda läbi Raadi piirkonna põhikontseptsioon. Kas seal saab olema mitmekesine 

elu- ja looduskeskkond - elurikkus, mida tutvustas maastikuarhitekt Karin 

Bachmann või ehitada piirkond võimalikult täis äri- ja elamuhoonetega nagu Tartu 

ARENA huvigrupp tutvustas? 

7. Kutsuda ellu Raadi planeeringu töögrupp, mis tegeleb Raadi piirkonna tervikliku 

väärindamisega. Töörühmas on esindatud ka Tartuga seotud rahvusvahelise 

kogemusega spetsialistid. Töörühmas peaksid osalema nii linna kui ka valla 

esindajad. 

8. Konsultandi ettepanek. Planeerida Herbert Masingu kool ja jalgpalliklubi WELKO 

kõrvuti kruntidele, et saavutada naabrite vahel parem sünergia, kus kool saab klubi 

spordiga seotud taristut kasutada hommikustel aegadel, millal treeninguid on 

vähem, ning spordiklubi liikmetel on võimalik õhtustel aegadel lihtsamini kasutada 

kooli spordiga seotud infrastruktuuri. 


